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hvordan vi kan finde frem til en mere lempelig 
ordning for grundkapitalen, som de jo selv skal 
skaffe, og om man kan lade dispensationens 
størrelse afhænge af, hvor mange bosniere der 
rent faktisk placeres i kommunerne. Sådan kun- 
ne jeg blive ved med at opremse alle de forskel- 
lige felter, hvor vi enten allerede har indgået 
aftaler eller hår skabt en forståelse mellem den 
kommunale sektor og regeringen, og disse ting 
skal færdiggøres i forbindelse med de økonomi- 
forhandlinger, som under alle omstændigheder 
skal finde sted. Så alt i alt må jeg nok sige, at det 
går rimelig godt med det spørgsmål, og at alle 
dommedagsprofetierne er blevet gjort til skam- 
me. 

Jeg vil ikke genoptage debatten med hr. 
Helge Adam Møller om, hvorfor den borgerlige 
regering ikke selv sørgede for at få sagsbehand- 
lingstiderne bragt ned. Det har vi faktisk disku- 
teret mange gange her fra Folketingets talerstol, 
så jeg skal blot indskrænke mig til at minde om, 
at en lang, lang række af de ting, der nu har 
skabt de kortere sagbehandlingstider, er sket 
rent administrativt. Det er ikke noget, som har 
krævet lovændringer. Det er en opgave, som 
denne regering har taget på sig og taget meget 
alvorligt, simpelt hen fordi vi af humanistiske 
grunde ikke vil acceptere, at folk sidder år ud og 
år ind og afblomstrer i et asylcenter. Derfor 
synes jeg, der er en anelse hulhed i den måde, 
hr. Helge Adam Møller argumenterer på. 

Men nu har det jo været en meget fredelig 
dag, så jeg vil i stedet slutte af med at takke for 
den debat, vi har haft. Jeg tror, den vil være nyt- 
tig i vores videre arbejde. Med hensyn til det 
lovforslag, som nu bliver fremsat, tror jeg også, 
vi kommer til at opleve, at enderne kan nå sam- 
men på en lang, lang række punkter, så der ska- 
bes et bredt flertal. Jeg tror, det vil være af stor 
betydning, også for den folkelige forståelse for 
indsatsen på området. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslag om motiveret dagsorden nr. D 59 af 
Dorte Bennedsen (S), Birthe Rønn Hornbech (V), 
Helge Adam Møller (KF), Elisabeth Arnold 
(RV), Søren Søndergaard (EL) og Arne Melchior 
(CD) (se foran) vedtoges med 100 stemmer (S, V, 
KF, SF, RV, EL og CD) mod 5 (FP). 

Hermed var følgende forslag bortfaldet: 
Forslag om motiveret dagsorden nr. D 58 af Pia 
Kjærsgaard (FP) (se foran). 

Hermed sluttede forespørgslen. 

Meddelelser fra fonnanden 

Formanden: 
Der er ikke mere på dagsordenen. 

Indenrigsministeren (Birte Weiss) har meddelt 
mig, at hun ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af udlændingeloven. 
(Effektivisering af asylsagsbehandlingen i 
Flygtningenævnet, rådgivning af asylansøgere, 
overførsel af opgaven med at afhøre asylansø- 
gere fra politiet til Direktoratet for Udlændinge, 
optagelse af fingeraftryk af asylansøgere m.v.). 
(Lovforslag nr. L 194). 

Erhvervsministeren (Mimi Jakobsen) har med- 
delt mig, at hun ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om Garanti- 
fonden for Skibsbygning m.v. (Skibsværftsafta- 
len). 
(Lovforslag nr. L 196). 

Skriftlig fremsættelse af forslag 

Indenrigsministeren (Birte Weiss): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af udlændingeloven. 
(Effektivisering af asylsagsbehandlingen i 
Flygtningenævnet, rådgivning af asylansøgere, 
overførsel af opgaven med at afhøre asylansø- 
gere fra politiet til Direktoratet for Udlændinge, 
optagelse af fingeraftryk af asylansøgere m.v.). 
(Lovforslag nr. L 194). 

Hensigten med dette lovforslag er især at skabe 
grundlaget for at gennemføre forskellige effekti- 
viseringer i forhold til asylsagsbehandlingen, 
herunder i Flygtningenævnet. 

Forslagets hovedelementer er opfølgning på 
Per Sørensen-udvalgets 3. delbetænkning og 
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Finansministeriets turnusundersøgelse af 
Direktoratet for Udlændinge. ; 

Det foreslås, at Flygtningenævnets sammen- 
sætning ændres, således at nævnet i fremtiden 
altid vil blive sammensat af 5 medlemmer og 
ikke som i dag af enten 3 eller 7 medlemmer. 
Dermed bliver den gældende yderst usmidige 
og ressourcekrævende visitering af sager til 
henholdsvis 3- og 7-mandsnævn afskaffet. End- 
videre foreslås der en række andre lovgivnings- 
mæssige og administrative tiltag med henblik 
på at effektivisere sagsgangene i Flygtninge- 
nævnet. Der vil med disse forslag ikke blive 
slækket på de fundamentale retssikkerheds- 
mæssige garantier, der gælder for Flygtninge- 
nævnets arbejde. 

Som opfølgning på Per Sørensen-udvalgets 
3. delbetænkning, der blev afgivet den 23. fe- 
bruar 1995, stilles der forslag om overførsel af 
opgaven med at afhøre asylansøgere fra politiet 
til Direktoratet for Udlændinge. Det foreslås 
endvidere, at der som en 3-årig forsøgsordning i 
Københavns Lufthavn i Kastrup gives Dansk 
Flygtningehjælp adgang til at yde rådgivning til 
asylansøgere, inden der er truffet afgørelse efter 
udlændingelovens § 48, stk. 2, om, hvorvidt de 
pågældende skal afvises eller tillades at opholde 
sig i Danmark under asylsagens behandling. 
Endelig foreslås der fastsat bestemmelser om 
adgangen til at optage fingeraftryk af asylansø- 
gere. 

Som opfølgning på Finansministeriets tur- 
nusundersøgelse af Direktoratet for Udlændin- 
ge afgivet i oktober 1994 foreslås fastsat en 
bemyndigelsesbestemmelse med henblik på at 
gennemføre en række kompetenceomlægninger 
mellem Direktoratet for Udlændinge, politiet og 
statsamterne. Samtidig anføres det i bemærk- 
ningerne, at Indenrigsministeriet vil tage initi- 
ativ til at uddelegere til direktoratet en række 
generelle, mere alment orienterede ansvars- 
områder, der i dag varetages af Indenrigsmini- 
steriets departement. 

Endvidere foreslås der fastsat bestemmelser 
om frihedsberøvelse i højst 7 dage af asylansø- 
gere, hvis ansøgninger er eller forventes udtaget 
til behandling i den særlige hasteprocedure for 
visse åbenbart grundløse asylansøgninger. Dis- 
se regler er udformet i respekt for de pågælden- 
de asylansøgeres retssikkerhed, idet der er 
adgang til domstolsprøvelse af de af politiet 
iværksatte frihedsberøvelser. 

Det foreslås desuden, at den 3-årige inddra- 
gelsesfrist, for så vidt angår udlændinge, der er 

meddelt opholdstilladelse som flygtninge, frem- 
over skal regnes fra tidspunktet for meddelelsen 
af den første tilladelse og ikke fra tidspunktet 
for asylansøgningens indgivelse. Inddragelæs- 
fristen, for så vidt angår de bosniske krigsflygt- 
ninge, der har fået eller får asyl/ berøres ikke af 
forslaget. Der vil samtidig blive foretaget en 
opstramning i udlændingemyndighedernes 
praksis vedrørende inddragelse af opholdstilla- 
delser til flygtninge på baggrund af ændrede 
forhold. 

De nye opstramninger skal ses i sammen- 
hæng med den tiltrængte effektivisering og smi- 
diggørelse af sagsbehandlingen på udlændinge- 
området -  herunder navnlig asylområdet -  som 
Indenrigsministeriet iværksatte efter regerings- 
dannelsen i januar 1993, herunder ved lov nr. 
421 af 1. juni 1994 og lov nr. 33 af 18. januar 
1995. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og de 
ledsagende bemærkninger, skal jeg hermed 
anbefale forslaget til det høje Tings hurtige og 
velvillige behandling. 

Erhvervsministeren (Mimi Jakobsen): 
Hermed fremsættes: 

Forslag til lov om ændring af lov om Garanti- 
fonden for Skibsbygning m.v. (Skibsværfts- 
aftalen). 
(Lovforslag nr. L 196). 

I henhold til den gældende lov kan Garantifon- 
den kun stille garantier for lån, der optages i 
Danmarks Skibskreditfond. Garantierne stilles 
som regarantier over for pengeinstitutter og for- 
sikringsselskaber, som har stillet garanti over 
for Danmarks Skibskreditfond for den del af et 
lån, som ikke anses for dækket af 1. prioritets- 
pant i skibet. Regarantierne dækker 80 pet. af de 
garantier, som pengeinstitutter og forsikrings- 
selskaber har stillet. 

Formålet med lovforslaget er at give penge- 
institutter og forsikringsselskaber, som nu viser 
interesse for selv at finansiere nye skibe, adgang 
til at opnå garantier fra Garantifonden. Forsla- 
get giver dermed pengeinstitutter og forsik- 
ringsselskaber mulighed for at yde finansiering 
på samme vilkår som Danmarks Skibskredit- 
fond. 

Forslaget indebærer, at der kan stilles garan- 
tier direkte over for långiver, idet Danmarks 
Skibskreditfond får samme adgang til at få stillet 
direkte garantier som pengeinstitutter og forsik- 


